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ACTA 

JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE 30 DE MARÇ DE 2023 

Acta de la Junta General ordinària, celebrada per la Comunitat de Regants - 

Sindicat Agrícola de l’Ebre, el dia trenta de març de dos mil vint-i-tres. 

Essent les 18.00 hores, el president de la Comunitat, Víctor Delsors, obre la 

sessió. Havent-se complert els requisits establerts pels articles 55 i 57 de les 

Ordenances pel que fa a la convocatòria i la seva publicitat, per tant, amb el 

quòrum establert pels articles 60 i 61, declara vàlidament constituïda 

l’Assemblea, en segona convocatòria.  

Anuncia que d’acord amb l’article 63, no havent-ho acordat la Junta de 

Govern ni sol·licitat verbalment un terç dels assistents, les votacions seran 

públiques. Els torns de paraula, rèplica i súplica dels comuners es faran 

evitant el creuament d’intervencions. Totes les preguntes es faran a precs i 

preguntes excepte en el punt dels comptes.   

I, en compliment de l’article 54, demana tres voluntaris per signar l’acta, 

juntament amb el president i la secretària de la Comunitat. S’ofereixen Kilian 

Franch, Alejandro Bertomeu i Hilario Franch. 

Assisteixen a la Junta General 99 persones, que es relacionen a continuació:

PRESENTS: 

Alcalà Sorribes, Domingo 

Callau Casanova, Raul 

Carles Gilabert, Ramon 

Casanova Casanova, Fco. Javier 

Castells Queral, Susana  (Semillas 

Certificadas Castells, S.L.) 

Culvi Porres, Teresa 

Curto Hierro, Josep Xavier 

Delsors Pomar, Víctor 

Domingo Buera, Antonio José 

Espuny Mauri, Montserrat 

Fornós Casanova, Juan Carlos 

Franch Agramunt, José 

Franch Sorribes, Joaquín 
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Giménez Uribe, Juan Luís 

Marín Serral, Pablo Ramon 

Reverté Solà, Diego 

Santiago Casanova, Álvaro 

Tallada Ravanals, J. Antonio (SAT 

Mas Ravanals) 

Vilà Jordà, Laura (UGONRA, S.A.) 

Vila Bo, David (Explotaciones 

Agrícolas Vila Bo) 

Vila Buera, Iban 

 

Álvarez Vázquez, Enrique 

Amenós Vila, J. Ramon 

Arques Castells, Raül 

Arques Roig, José 

Balagué Blanch, José 

Bertomeu Agramunt, Joan 

Bertomeu Bayo, J. Alejandro 

Bertomeu Bertomeu, Juan 

Bertomeu Bertomeu, Teófilo 

Bertomeu Callau, Robert 

(Ajuntament Deltebre) 

Bertomeu Franch, Domingo 

Bertomeu Hierro, J. Carlos 

(Arrossaires del Delta) 

Bertomeu Navarro, Eva 

Bertomeu Torres, José 

Bonet Durà, Joan M. 

Bonet Durà, Oriol 

Bonet Gilabert, Domingo 

Bonet Tomàs, Severo 

Bové Brunet, Tomàs 

Callau Fosch, Hilario 

Casanova Casanova, Albert 

Casanova Guillén, Fco. Ramon 

Casanova Santamaría, Fco. 

(Tramontano, S.L.) 

Casanova Uribe, César 

Casanova Ventura, Ramon 

Casanova Vila, José María 

Cascón Escribano, Adolfo 

Castañé Sales, Xavier (Desporvic, S.L.) 

Castells Rovira, Josep 

Castells Turón, Miguel 

Cid Cortés, Olga 

Colomines Navarro, José 

Cort García-Donato, Enrique 

Costes Curto, Marc 

Costes Franch, Veronic 
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Cugat Melich, Ignasi 

Cugat Tomàs, Claudio 

Daudén Encontrado, Jaime 

Falcó Fernández, Eduardo 

Forés Sabaté, Juan 

Fors Callau, Alfonso 

Franch Arques, Kilian 

Franch Bertomeu, Juan 

Franch Enrique, Primitivo J. 

Franch Fornós, Javier 

Franch Franch, José Enrique 

Franch Ribes, Hilario 

Garrigós Ramírez, Alejandro 

Gil Mascarell, Francisco J. 

Guinart Sabaté, Antoni  (Fund. Priv. 

Carmen y Mª José Godó) 

Izquierdo Fatsini, J. Antonio  

Llosa Marques, Ramon 

Margalef Llauradó, Rafael 

Martí Bertomeu, Fermín 

Martí Martí, M. Sebastià 

Mestre Rovira, Josep 

Miró Pelló, J. Ramon 

Moreso Bertomeu, Juan José 

Navarro Arques, José 

Navarro Cardús, Ramon 

Navarro Franch, Alexandre (Joaquín 

Navarro Arques) 

Otamendi Escoda, Marcela 

Pagà Franch, Fèlix 

Pegueroles Abadie, Josep M. 

Piñol Moreso, Francisca 

Pons Agramunt, Simon 

Pons Melich, J. Alberto 

Prats Serra, Enrique 

Pujol Roca, Adrián 

Reverté Casanova, Sergio 

Ribes Navarro, Ramon 

Rovira Bertomeu, Agustín 

Salaet Franch, J. Ramon 

Santiago Ignacio, Álvaro 

Solé Subirats, Julio (Julio Solé Sancho) 

Sorribes Franch, José 

Tomàs Callau, José Pedro 

Ventura Cuntis, Agustín 
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REPRESENTATS: 

Els que figuren al quadre resum que s’uneix al present llibre d’actes en 

l’apartat ANNEXOS. 

En total, a la sala hi ha presents i representats 744 vots. 

  

El president presenta el primer punt de l’ordre del dia: 

1r.- LECTURA I APROVACIÓ DE L’ACTA O ACORDS DE L’ÚLTIMA JUNTA 

GENERAL CELEBRADA 

La secretària de la Comunitat, Laura Vilà, llegeix els acords de la Junta 

General Ordinària celebrada el dia 24 de novembre de 2022, els quals 

s’aproven per unanimitat. 

 

A continuació, el president presenta el segon punt de l’ordre del dia: 

2n.- INFORMES DE LA PRESIDÈNCIA DE LA JUNTA DE GOVERN. RATIFICACIÓ 

D’ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN 

Pren la paraula el president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova, que 

inicia la seva exposició amb un balanç de l'any 2022 tant pel que fa a 

actuacions, on destaca la finalització de l'automatització del Canal i la 

substitució dels motors i variadors de les estacions de bombament, la 

construcció de les noves estacions de bombament a Ponts de Rei i Riet de la 

Zaida i  la continuïtat de les obres d'entubat de regs, com pel que fa a les 

principals dificultats: la sequera, el llapó i l'augment sense precedents dels 

preus dels subministraments. 

A continuació, el president es remunta al 2010 - any en què la Comunitat va 

deixar de percebre 900.000 € anuals del Departament de Medi Ambient 
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obligant-la a fer un replantejament estructural, per a parlar de les tres potes 

sobre les quals se sustenta la gestió actual i de la seva evolució fins al dia 

d'avui: la gestió interna, la protecció enfront la regressió i l'adaptació de les 

infraestructures de reg.  

Pel que fa a la gestió interna, el president destaca, en primer lloc, que es va 

iniciar tot un procés de reestructuració i internalització de tasques per a tenir 

menys dependència dels serveis professionals externs, i també de reducció i 

estabilització de la plantilla, en 73 persones, fomentant la seva polivalència.  

Continua el president explicant que al 2019, per les normatives ambientals 

cada vegada més exigents, es va decidir fer un pla d'entubats, que suma ja 

37,3 quilòmetres, el qual ha comportat una disminució dels manteniments, 

una reducció del cargol poma i una millora de la  gestió de l'aigua. I afegeix 

que per les prohibicions dels tractaments i la proliferació del llapó, al 2016 es 

va plantejar també un pla de maquinària que ha comportat l'adquisició, en 8 

anys, de tres màquines de rodes i una màquina de cadenes, dos Energreen, 

un tractor, dos camions, una mini i s'ha fet una barca.  

Continua el president destacant també les inversions fetes en patrimoni. Al 

2016 es va adequar la casilla Mas d'Avall per a ús turístic. I al 2022 la casilla 

del Partidor, per a oficines. Aquest any s'està rehabilitant de la casilla de 

Camarles per a habilitar-la com a magatzem per al personal de camp de la 

zona. I també s'estan fent algunes actuacions de manteniment al Palau 

Montagut, seu de Tortosa, on actualment hi ha llogada la segona planta a la 

Cambra de Comerç i s'està buscant algun altre organisme del territori per a 

llogar-li la primera planta.   

Destaca també el president l'inici, al 2018 i en el marc de l'Ordre de Regadius, 

de tot un projecte d'automatització del Canal que després de la Sèquia 2 ha 

continuat amb altres sèquies, estacions de bombament i desaigües, amb 

l'objectiu d'integrar-ho tot, i que entre d'altres beneficis, ha comportat una 

disminució de la despesa elèctrica ja que, tot i que s'ha pagat molt com a 
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conseqüència de l'augment de preus, en consums s'ha passat de 2.940.000 

kV al 2020 a 1.919.000 kV al 2022.  

Pel que fa a la segona pota, la protecció del Delta, el president destaca que 

tot i no estar a les nostres mans, s'està avançant. I ho atribueix a iniciatives 

com la Taula de Consens i el seu Pla Delta, empomat per la Generalitat per 

treure la seva pròpia Estratègica Delta, amb moltes similituds. Destaca 

actuacions com la construcció de malecons de protecció a les basses, que a 

nivell estructural poden tenir un paper clau evitant l'entrada d'aigua als 

arrossars en casos de temporals. I altres com les batimetries del fons marí 

que fa la Generalitat o els moviments de sorres litorals que fa l'Estat i que 

suposen que per primera vegada s'actuï de forma preventiva al Delta. El 

president destaca que tenim un full de ruta i sembla que les administracions 

van perdent la temor i agafant confiança per a actuar.   

I la tercer pota, que surt d'una pregunta, a la que havíem de buscar una 

resposta, seria com adaptem les infraestructures de la Comunitat de Regants 

davant de les noves realitats? El cargol poma ens fa canviar de xip pel que fa 

a la gestió de l'aigua i, especialment, dels desaigües. La cerca de solucions i 

de finançament a aquest canvi és el que hi ha darrere del PIGADE, un  Pla 

presentat recentment pel Departament d'Acció Climàtica que ha de donar 

lloc a un conveni i sobre el qual farem una assemblea per a explicar-ho. Si 

arribem a un acord, en 9 anys es farien unes actuacions amb una inversió de 

500.000 € per al 2023 en plaques solars i a partir del 2024, anar fet un seguit 

d'inversions: 2.160.000 € en estacions de bombament, 1.680.000 € en 

plaques solars, 9.750.000 € en millora de canals estratègics, 1.200.000 € en 

autogestió i autocontrol, 500.000 en gestió vegetal i 500.000 € en 

alternatives en energies renovables com l'eòlica i la hidràulica. 

A continuació, el president parla del tema del Cargol Poma. Recorda que per 

al 2023 el grup Adhoc s'havia acabat però tot i això, hi ha prevista una partida 

de 75.000€ per al tractament de desaigües amb aigua salada i una partida de 

130.000 € per a una sectorització de reg, que es farà al Tramontano.  També 
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hi ha 150.000 € en saponina. En aquest punt, diu que l'últim any van quedar-

ne 50.000 per a gastar i aprofita per fer un prec en el sentit que cal ser 

conscients que al Cargol Poma és una plaga i no s'ha de donar a entendre a 

l'administració que ni nosaltres mateixos el considerem un problema  ja que 

correm el risc que l'administració hi deixi de posar diners i podem acabar 

lamentant perdre el finançament d'actuacions, les subvencions en saponines 

o els beneficis fiscals. 

En aquest punt, el president fa un esment, també, a la nova delimitació del 

domini públic marítim terrestre. A finals d'any, va sortir a informació pública 

l'expedient del TM de l'Ampolla. Tot i que les zones productives les respecta 

bastant, no passa el mateix amb els espais naturals. Com a Comunitat de 

Regants, ja vam dir tant als tècnics com a través de les al·legacions 

presentades que no acceptaríem que les nostres infraestructures (estacions 

de bombament, desaigües, ...) quedessin dins del nou deslinde. 

Finalment, el president planteja el tema de la sequera. Informa de la situació 

actual del pantà de Mequinensa, que en 15 dies, ha passat del 72 al 67% de la 

seva capacitat, uns volums molt inferiors als habituals per a un mes de març. 

Ja a la Junta General del mes de novembre es va informar que la CHE ens 

demanava reduir el cabal del Canal per a poder anar emmagatzemant però la 

situació no ha millorat perquè hem tingut una tardor i un hivern secs. I cal 

entendre les previsions futures de menys pluviometria i més consum. En 

aquest punt i, ja per a acabar, el president fa una crida als comuners a 

prendre consciència i aprendre a fer arròs amb menys aigua.   

A continuació, es procedeix a la ratificació de tres acords de la Junta de 

Govern de data 28 de març de 2023: 

Primer.- No es poden inundar els malecons d’aigua de l’arrossar. En cas que 

s’incompleixi aquesta norma, es tancarà l’aigua fins recuperar la normalitat. 

Segon.- No es pot circular amb rodes de punxa pels malecons pels danys que 

s’ocasiona a aquesta infraestructura. 
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Tercer.- Conveni amb la Comunitat de Regants de les Hortes de Jesús i Maria.  

(...) ACUERDAN 

Primero.- La Comunidad de Regantes – Sindicato Agrícola del Ebro, como 

concesionaria de las aguas que discurren por el Canal de Conducción de su 

propiedad, otorga mediante resolución de la CHE, a la Comunidad de las 

Huertas, el derecho de saca de agua con toma principal emplazada en su 

margen derecha y punto conocido como rotonda Catxina y con destino al 

riego de los terrenos del área jurisdiccional de la Comunidad de las Huertas, 

con un caudal máximo de 386 l/s. A tal fin se colocará toma de agua en el 

punto de captación, y ambas partes acuerdan que podrán instalar un 

caudalímetro para controlar el caudal del agua el cual será pagado por la 

parte que solicite su instalación. En cualquier momento, cualquiera de las 

partes podrá revisar el caudal de agua. 

En consecuencia, la CRSAE no asume responsabilidad alguna en los casos de 

que por fuerza mayor, por circunstancias ajenas a la misma o por necesidades 

de gestión de la entidad, no pueda la Comunidad de las Huertas recibir 

aquella derivación de agua en su cantidad completa. 

Segundo.-  La Comunidad de las Huertas pagará la derrama a la CRSAE tal 

como se establece a continuación: 

Hasta 125 l/s: 6.000 € 

De 125 l/s a 150 l/s: 9.000 € 

De 150 l/s a 200 l/s: 12.000 € 

De 200 l/s a 250 l/s: 15.000 € 

De 250 l/s hasta la total concesión: 21.500 € 

Estas cantidades se fijan para el presente año y sufrirán una modificación 

anual en caso de que se varíe la derrama de la CRSAE para sus comuneros. 

Esta modificación será equivalente al porcentaje que varía la derrama cada 

año, tomando como referencia la derrama del 2022 (48 €). 
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En caso que no se haga frente a las liquidaciones previstas en las fechas y 

cuantías indicadas, la CRSAE tendrá derecho a la consiguiente reclamación de 

cantidad. 

Tercero.- Actualmente, la Comunidad de las Huertas tiene de alta 1.430 

jornales del país. Para cada jornal que la Comunidad de las Huertas dé de alta 

o de baja de la CRSAE, se dirigirá en el mes de agosto de cada año una 

instancia a la CRSAE indicando las parcelas catastrales que sufrirán dichas 

modificaciones a fin de que el Departamento Técnico de la CRSAE haga sus 

comprobaciones. En caso de aceptarse una baja, se descontará del canon de 

la Comunidad de las Huertas. En caso de aceptarse una alta, ésta se sumará 

al cómputo para el canon a pagar por la Comunidad de las Huertas.  

Cuarto.- Por lo que hace referencia a la deuda que tiene la Comunidad de las 

Huertas con la CRSAE que se acepta que sea de 18.000 € según la cláusula 

undécima de los antecedentes de este convenio, será liquidada en 18 años a 

razón de 1.000 €/año, sin intereses. Teniendo en cuenta que en el año 2022 se 

ha pagado la cantidad de 1.000 € que se tienen por pagados a cuenta de la 

deuda. 

Quinto.- Para cualquier discrepancia entre las partes entorno a la ejecución 

de lo previsto en este Convenio, éstas se someten a lo que dispongan los 

Juzgados de Tortosa.       

A continuació, es fa un recordatori de l’acord de la Junta de Govern de data 

10 de març de 2022:  

No s’arreglarà un malecó si aquest no respecta la servitud de pas mínima per 

a poder passar la maquinària.  

I un recordatori de l’article 81 de les Ordenances, relatiu a les servituds:  

Els propietaris dels terrenys limítrofs als canals de la Comunitat (sèquies i 

desguassos) no podran practicar en els seus marges cap obra, ni plantar o 

sembrar espècie arbòria, ni tan sols a títol de defensa de la seva propietat 
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que, en tot cas, hauran de sol•licitar a la Junta de Govern la qual, si fos 

necessari, n’ordenarà l’execució per qui correspongui o autoritzarà, si ho 

demanessin, els interessats per portar-les a terme, sota la vigilància de la 

mateixa Junta de Govern, que es regirà pels següents criteris: 

- En les sèquies (tubs) que tinguin una carretera o camí públic en un dels seus 

costats, sempre que el braç mecànic de la pala abasti la totalitat de la llera, 

en el costat oposat es podrà edificar a precari la tanca a 1,5 metres de la vora 

de la llera. No obstant això, el propietari del predi, fins i tot dintre del tancat 

de la seva propietat, no podrà sembrar o plantar espècies arbòries i construir 

edificacions, en el seu cas, a menys de 5 metres de la vora de la llera, i haurà 

de facilitar el pas de maquinària sempre que l’interès general de la Comunitat 

de Regants – Sindicat Agrícola de l’Ebre ho requereixi. 

- En els desaigües i les sèquies interiors, és a dir, que no tinguin carretera ni 

camí públic contigu, s’haurà de respectar la servitud de 5 metres d’amplada 

en els dos costats a partir de la vora de la llera. 

Tots els acords són ratificats per unanimitat.  

 

A continuació, el president presenta el tercer punt de l’ordre del dia: 

3r.- INFORMES DE LA PRESIDÈNCIA DE LA COMUNITAT 

El president de la Comunitat, Víctor Delsors, informa de les reunions i 

jornades convocades per les diferents associacions o administracions, a les 

quals la Comunitat de Regants ha estat present o representada. 

MINISTERI PER A LA 

TRANSICIÓ ECOLÒGICA / 

SERVEI DE COSTES 

24/11/2022 
Visita d’obres a les actuacions de mobilització de 

sorres litorals 

07/02/2023 
Reunió amb l’equip de Domini Públic Marítim 

Terrestre 

 

CONFEDERACIÓ 

HIDROGRÀFICA DE L’EBRE  

10/01/2023 Reunió amb la presidenta 

15/03/2022 Junta d’Explotació 
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FEDERACIÓ NACIONAL DE 

COMUNITATS DE REGANTS 

(FENACORE) 

14/12/2022 Junta Directiva 

 

DEPARTAMENT  

D’ACCIÓ CLIMÀTICA, 

ALIMENTACIÓ I AGENDA 

RURAL 

27/01/2023 
Reunió informativa sobre el pla de reforç dels 

malacons de les basses 

11/03/2023 

Jornada ‘L’ESTRATÈGIA DE PROTECCIÓ DEL 

DELTA DE L’EBRE. Les dinàmiques costaneres. 

Projectes de transport de sediments. El model 

holandès al Delta de l’Ebre?’ 

15/03/2023 Comissió Tècnica del Cargol Poma 

17/03/2023 

Acte de presentació del programa d’actuacions 

per a la millora de la gestió integral de l’aigua 

dolça del Delta de l’Ebre (PIGADE) 

 

PARC NATURAL DEL DELTA 

DE L’EBRE 
23/03/2022 Junta Rectora 

 

ASSOCIACIÓ CATALANA DE 

COMUNITATS DE REGANTS 

(ACATCOR) 

25/12/2022 Junta Directiva  

26/01/2023 Junta Directiva  

24/03/2023 
X Trobada de Comunitats de Regants de 

Catalunya i Assemblea General 

 

AGÈNCIA CATALANA DE 

L’AIGUA (ACA) 
14/02/2023 Reunió sobre la gestió de la sequera 

 

CONSORCI D’AIGÜES DE 

TARRAGONA (CAT) 

Mensual Consell d’Administració 

03/02/2023 

Acte d’inauguració de les instal·lacions de 

radiació amb llum ultraviolada per a la millora de 

la qualitat de l’aigua 

17/03/2023 Acte d’homenatge a les Comunitats de Regants 

 

TAULA DE CONSENS  

PEL DELTA 

Mensual Reunió de la Junta Directiva 

16/02/2023 
Assemblea informativa per a les entitats 

adherides 
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PRODELTA Mensual Junta Directiva 

 

ASSOCIACIÓ AMICS DE 

L’AIGUA  
21/03/2023 V Congrés de l’Aigua a Catalunya 

 

ALTRES 

17/02/2023 Reunió amb la Masada de Bítem 

Vàries 
Reunió amb la Comunitat de Regants de les 

Hortes de Jesús i Maria 

 

 

A continuació, el president presenta el quart punt de l’ordre del dia: 

4t.- EXAMEN I APROVACIÓ DE LA MEMÒRIA GENERAL CORRESPONENT A 

L’ANY ANTERIOR, EL QUAL S’ACABÀ EL DIA 31 DE DESEMBRE DE 2022, COSA 

QUE PRESENTARÀ LA JUNTA DE GOVERN (APARTAT PRIMER DE L’ARTICLE 

56) 

La secretària adjunta i responsable del Departament Jurídic, Eva Bertomeu, 

procedeix a llegir la memòria general.  

1.- S’han contestat 195 instàncies de comuners. 

2.- S’han tramitat 121 canvis de nom, 39 d’horta i 82 d’arrossar. 

3.- S’han tramitat 16 expedients d’altes, baixes i rebaixes de reg. 

4.- S’han fet 6 advertiments del Jurat de Regs. 

5.- S’han celebrat 36 Juntes de Govern.  

6.- S’han celebrat 2 Juntes Generals ordinàries i 1 extraordinària. 

7.- S’han tramitat 7 acords per serveis d’urgència sol·licitats pels comuners 

amb la corresponent liquidació de taxa. 

8.- Recursos via administrativa: 
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- S’ha elaborat un informe jurídic-tècnic de reconeixement de la funció 

mediambiental de la gestió hidràulica de la Comunitat de Regants.  

- S’ha elaborat un escrit d’al·legacions a l’expedient d’atermenament del 

Domini Públic Marítim Terrestre en el tram de costa comprès entre el límit 

sud de la part urbanitzada de la Platja de l’Arenal fins al límit amb el TM de 

Deltebre, TM de l’Ampolla (Tarragona). 

- S’ha subscrit l’escrit d’observacions i recomanacions de la Taula de Consens 

pel Delta al Pla Estratègic Nacional per a la Protecció de la Costa Espanyola 

considerant els efectes del Canvi Climàtic dins del procés de consulta pública. 

- S’ha elaborat un escrit de consideracions a la proposta de Reglament del 

Parlament Europeu relatiu a l’ús sostenible dels productes fitosanitaris.  

9.- Obres 

- S’ha fet tota la tramitació administrativa del projecte d’Optimització de l’ús 

de l’aigua a la sèquia Prades promoguda per l’Agència Catalana de l’Aigua 

(ACA).  

- S’ha fet tota la tramitació administrativa dels projectes d’Instal·lació de 

nous bombaments a Ponts de Rei i Riet de la Zaida, en el marc de Grup Adhoc 

per a la lluita contra el cargol poma i la millora de la biodiversitat.  

- S’ha fet tota la tramitació administrativa del projecte d’Instal·lació 

fotovoltaica en modalitat aïllada de bombeig solar directe a la bomba del Riet 

de la Zaida, en el marc dels Ajuts a les comunitats de regants per a la millora i 

modernització de les xarxes de regadius. 

- S’ha impulsat la rehabilitació de la casilla del Partidor, amb la tramitació de 

les corresponents llicències d’obra menor i llicència d’activitat com a oficines.  

10.- Ajuts i subvencions 

- S’ha tramitat davant del Departament d’Acció Climàtica de la 

Generalitat la sol·licitud de l’ajut per les actuacions de lluita contra el 
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cargol poma realitzades entre el 15 d’octubre de 2021 i el 15 d’octubre 

de 2022, corresponent al tractament dels desaigües amb aigua de mar 

post collita. 

- S’ha tramitat davant del Departament d’Acció Climàtica de la 

Generalitat una sol·licitud de subvenció per a actuacions a les Reserves 

de la Biosfera a Catalunya 2022-2023 per a un projecte d’instal·lació 

fotovoltaica a les instal·lacions de Deltebre de la Comunitat de 

Regants. 

- S’ha tramitat davant del Departament d’Acció Climàtica de la 

Generalitat la sol·licitud de pagament de l’ajut a les comunitats de 

regants per a la millora i modernització de les xarxes de regadius, per a 

un projecte d’instal·lació fotovoltaica en modalitat aïllada de bombeig 

solar directe a la bomba del Riet de la Zaida. 

- S’ha tramitat davant del Departament d’Acció Climàtica de la 

Generalitat la sol·licitud del pagament de l’ajut per a la realització de 

projectes pilot innovadors, corresponent a un projecte de producció 

ecològica d’arròs en zones amb limitacions naturals específiques com 

el Delta de l’Ebre. 

- S’ha tramitat davant la Diputació de Tarragona l’expedient de 

justificació d’una subvenció nominativa per una obra d’estabilització de 

talussos al camí de l’Assut.  

11.- Altres tràmits: 

- S’ha assistit a la Taula de Consens pel Delta en les tasques de 

Secretaria i Administració, rebent la Comunitat de Regants per aquesta 

col·laboració una aportació de 33.600 €.   

- S’ha signat un contracte d’arrendament de la casilla del Partidor amb 

PRODELTA i l’ADV de l’Arròs. 

- S’ha negociat amb la Cambra de Comerç de Tortosa un contracte 

d’arrendament de la segona planta del Palau Montagut. 

- S’ha redactat el Pla d’Igualtat d’Oportunitats entre homes i dones de la 

Comunitat de Regants – Sindicat Agrícola de l’Ebre. 
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Se sotmet aquest punt a votació, el qual s’aprova per unanimitat.  

 

El president dóna pas a una pausa – cafè. 

 

Es reprèn la Junta General amb el cinquè punt de l’ordre del dia: 

5è.- A) EXAMEN, APROVACIÓ O CENSURA, SI ESCAU, DELS COMPTES 

ANUALS DOCUMENTATS, DE TOTS ELS INGRESSOS I DESPESES DELS 

PRESSUPOSTOS DE L’EXERCICI ECONÒMIC TANCAT EL DIA 31 DE DESEMBRE 

DE 2022, ELS QUALS HAURÀ DE SOTMETRE LA JUNTA DE GOVERN (APARTAT 

PRIMER DE L’ARTICLE 56. SI FOS EL CAS, ACORD PER APLICAR L’APARTAT D) 

DE L’ARTICLE 54) 

5è.- B) PRESENTACIÓ DE L’INFORME D’AUDITORIA DELS COMPTES ANUALS 

DE L’EXERCICI 2022 

Pren la paraula l’assessor extern, Joaquim Alastuey, que presenta els 

comptes de l’exercici econòmic tancat el 31 de desembre de 2022. Fa una 

explicació de les diferents partides dels capítols d’ingressos i de despeses i 

destaca les variacions més significatives que s’han produït entre el 

pressupost i el realitzat. 

Inicia la seva explicació pel resultat econòmic ordinari.  

En el capítol d’ingressos, provinents de les derrames, cànons, convenis i 

subvencions, la diferència entre el pressupostat i el realitzat ha estat de 

209.000 €. La principal variació s’ha produït en la partida de la Hidroelèctrica 

de Xerta, on s’havien previst uns ingressos de 125.000 € i, finalment, se n’han 

cobrat 244.799, per l’increment dels costos de la llum. 

En el capítol de despeses, el realitzat ha estat molt ajustat al pressupostat, en 

-2.573 €. Quant a les despeses de personal, la plantilla mitjana del 2022 ha 
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estat de 72,8 persones. Quant a les despeses de proveïdors, s’ha aplicat la 

provisió de fons de 300.000 € que es va fer l’any 2021 per a electricitat i 

combustibles en previsió de la pujada del preus, que ha permès compensar la 

desviació que s’hauria produït entre el pressupost i el realitzat en aquesta 

partida la qual, finalment, ha estat d’1.051.365 €. En la partida de 

manteniments, per la seva part, s’ha registrat una baixada de la despesa, que 

finalment ha estat de 370.824 € per l’efecte positiu de totes les inversions 

realitzades (entubats, automatitzacions, maquinària, ...) I també s’ha 

confirmat la tendència a la baixa dels darrers anys en la partida de serveis 

professionals. S’ha registrat també un augment de l’amortització. 

Amb la suma del resultat econòmic ordinari, que ha estat de 259.119 €  i del 

resultat econòmic extraordinari, que ha estat de 89.763 €, la liquidació del 

pressupost del 2022 dóna un resultat positiu de 348.882 €, un benefici que es 

proposa aplicar a resultats negatius d’exercicis econòmics anteriors amb 

l’objectiu de reforçar la posició de la Comunitat per tal d’afrontar i accelerar 

les noves inversions en entubats i altres conceptes amb recursos propis. 

A continuació, l’assessor exposa el balanç de situació i l’evolució de 

l’endeutament bancari, que al 2022 ha estat de 2.524.154 €, augmentant 

amb relació a l’any anterior pels préstecs firmats amb entitats financeres per 

finançar la compra de dos excavadores de rodes, la inversió en 

infraestructures de regadius i la rehabilitació de la casilla del Partidor.  

Finalment, l’assessor exposa que l’empresa DAC Auditores Consultores, S.L.P. 

ha auditat els comptes anuals de la Comunitat de Regants, que comprenen el 

balanç a 31 de desembre de 2022, el compte de pèrdues i guanys, l’estat de 

canvis en el patrimoni net, l’estat de fluxos d’efectiu i la memòria 

corresponents a l’exercici finalitzat en aquesta data i que en la seva opinió 

aquests expressen, en tots els aspectes significatius, la imatge fidel del 

patrimoni i de la situació financera de la Comunitat de Regants a 31 de 

desembre de 2022, així com dels seus resultats corresponents a l’exercici 

anual finalitzat en aquesta data, de conformitat amb el marc normatiu 
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d’informació financera que resulta d’aplicació i en particular amb els principis 

i criteris comptables que hi estiguin continguts. 

Se sotmet a votació aquest punt, en els seus apartats A) i B), el qual s’aprova 

per unanimitat.  

 

A continuació, el president presenta el sisè punt de l’ordre del dia: 

6è.- TOT ALLÒ QUE CONVINGUI PER AL MILLOR APROFITAMENT DE LES 

AIGÜES I PER A LA DISTRIBUCIÓ DEL REG DURANT AQUEST ANY 

A) TANCADA I SOLTADA DE LES AIGÜES 

El president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova, diu que la previsió 

és fer la soltada de les aigües entre el 25 d’abril i l’1 de maig, sempre que les 

condicions meteorològiques així ho permetin, i tenint en compte també que 

per un tema d'estalvi, l'estació de bombament de la Pedrera no la donem 

d'alta fins a l'1 de maig. 

 

B) ALTES I BAIXES EN EL REG 

Pren la paraula la secretària adjunta i responsable del Departament Jurídic,  

Eva Bertomeu, per informar l’Assembla de la relació de d’altes, baixes i 

rebaixes de reg aprovades en Junta de Govern, per ratificar en la Junta 

General. 

Baixes de reg 

CODI REGANT CULTIU JORNALS 

02654 MARGINET FRANCH, NIEVES Horta 0,05 

06885 GONZÁLEZ PUELL, GUMERSINDO Arrossar 2,50 

    

  TOTAL 2,55 
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La secretària adjunta recorda que per a poder donar les baixes de reg, cal que 

els expedients compleixin un dels supòsits establerts com són les 

requalificacions urbanístiques o bé les expropiacions.    

Se sotmet aquest punt a votació i s’aprova per unanimitat.  

 

A continuació, el president presenta el setè punt de l’ordre del dia: 

7è.- PRECS I PREGUNTES 

S’obre un torn de paraula del qual fan ús: 

Ramon Salaet fa una proposta per a canviar el sistema de desguàs al sector 

d’Illa de Mar, zona Miro – Rompent, per a evitar despeses de manteniment i 

llum. El president es compromet a mirar-ho. A continuació, Salaet pregunta 

també pel dret de pas de la Comunitat i el possible deure de cedir terrenys 

per part dels comuners perquè es podria optimitzar el treball de la 

maquinària si els marges estiguessin tots en les mateixes condicions. El 

president de la Junta diu que la nostra obligació és posar coneixement tots -

junta, treballadors i comuners- i pel que fa a la despesa, assegura que és la 

voluntat de tots reduir-la però el que no acceptarem, en cap cas, és que hi 

hagi comuners de primera i de segona quant a serveis, maquinària, 

disponibilitat d’aigua, ...  

Tomàs Bové fa referència a la soltada de les aigües i demana si hi ha previsió 

de fer un regó a les hortes de Camarles abans de les dates previstes. 

Albert Pons fa referència al pla de gestió de l’aigua dolça presentat. 

Adverteix que quan es tracta de projectes mediambientals, cal fer una molt 

bona negociació amb l’Administració perquè són ecotalibans i si hem d’anar 

agafats de la mà hem d’evitar prendre mal. Els estem posant en safata un 

mosaic d’aigua dolça, caçadors i pescadors estaran contents però els pagesos 
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també ho han d’estar. I en vistes a que aquesta negociació la portaran de 

manera bilateral els regants i l’administració, demana que s’habiliti una 

partida pressupostària per a tota la terra que s’omplirà fins a finals de 

desembre, que es pugui cobrar. El president de la Junta diu que no canvia res 

de com gestionàvem l’aigua fins ara, l’obligació que adquirim és enviar aigua 

dolça pels canals a les basses i les badies i la Comunitat rebrà 1,6 milions 

d’euros anuals per a la millora de les seves infraestructures. I afegeix que la 

partida principal amb Desenvolupament Rural, que depèn d’Agricultura i no 

de Medi Ambient.  

Pren la paraula el vicepresident de la Junta, Xavi Curto. Recorda que aquest 

tema l’hem estat parlant en totes les assemblees generals dels últims anys. 

Des d’una perspectiva històrica, la situació és que a la Comunitat hem anat 

treballant en estropades, per grans necessitats. Als anys 80 van ser les 

estacions de bombament, necessàries per garantir la producció d’arròs, qyue 

es van construir en col·laboració amb l’IRYDA. Ara ens trobem amb una altra 

gran necessitat, això que la mar puja va de debò, no de broma, i hem 

d’adaptar les nostres infraestructures a aquesta realitat. Per això us 

demanem des de fa un parell d’anys la vostra confiança.  

Continua el vicepresident dient que si per aconseguir les noves inversions 

que necessitem hem de jugar al tema mediambiental, ho hem de fer. No 

obstant això, assegura que entre els punts bàsics del Pla és que tot el que es 

farà serà després de l’acompliment del compromís agrari. Primer que tot 

hem de continuar regant els nostres camps i, si després es pot, parlar de 

derivar les aigües a basses i badies. En cap cas signarem el compromís d’un 

cabal concret. A l’igual que si hi ha sequera, la hi haurà per a tot. Si al mes 

d’abril d’un any previsiblement sec no es pot enviar a les badies en previsió 

que es pugui regar al maig, no s’enviarà.  

Per últim, el vicepresident recorda que el PIGADE està forçat des de les 

comunitats, de baix cap amunt. Tenim unes necessitats, entenem que amb 

aquest Pla la Comunitat pot sortir beneficiada i també altres sectors, al 
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tractar-se d’un interès general, hi ha d’haver diners de l’Administració. De 

totes maneres, com ha de passar per Junta General, l’última decisió haurà de 

ser de l’assemblea.  

Raul Arques, amb relació al PIGADE, demana que no es perdi de vista que la 

raó de ser de la Comunitat és el sector agrari, el qual ha de ser la prioritat. A 

continuació, fa un agraïment a la Junta i, en concret al seu secretari, José 

Franch, per haver desencallat l’accés al desguàs Sacanella. El secretari 

aprofita per destacar la labor del conjunt de la Junta i l’elevat grau 

d’implicació de tots els seus membres en la solució de les problemàtiques i la 

defensa dels interessos de tots els comuners.  

I no formulant-se cap més pregunta ni prec, la constància en acta de la qual 

es demani expressament, el president dóna per acabada la Junta General, 

essent les 20.40 hores, i agraint als presents la seva assistència. 

 

El President de la Comunitat            La Secretària de la Comunitat 

 

 

 

       Víctor Delsors Pomar                                            Laura Vilà Jordà 

 

 

En representació dels partícips assistents: 

 

 

 

Kilian Franch Arques          Alejandro Bertomeu Bayo          Hilario Franch Ribes 


